
پنجاه وچهارمین دوره جشنواره بین المللی فیلم 
رشد از 1 تا 4 دی ماه درحالی برگزار شد که طبق 
اذعان صاحب نظران نتوانست رونق سال های دور 
خود را داشته باشد، در حالیکه این جشنواره قدیمی ترین جشنواره 
در حوزه سینما است که از سال 134۲ کار خود را آغاز کرده است، 
اما به نظر می رسد این جشنواره پس از نیم قرن تجربه نه تنها رشد 
نکرده بلکه افول هم داشته است و در چند دوره گذشته کیفیت خود 

را از دست داده و از اهداف بلند خود فاصله گرفته است.
در همین راستا حسین صفارزادگان کارگردان انیمیشن »ببعی 
قهرمان« که فیلمش در این جشــنواره اکران شده است در مورد 
وضعیت جشــنواره فیلم رشــد گفت: بنده از بچگی یاد دارم که 
جشنواره فیلم رشــد مهم و خیلی فعال بود. در اصل این جشنواره 
همانطور که از اسمش هم مشخص است در میان دانش آموزان مهم 

بود و مدارس در آن بسیار فعال بودند.
وی ادامه داد: این جشنواره عنوان مهمی چون »فیلم های علمی، 
آموزشی و تربیتی رشــد« را به دوش می کشد که به نظرم اهمیت 
زیادی دارد اما متاسفانه در چند ســال اخیر قدری این جشنواره 
کمرنگ شده است که دلیل آن هم می تواند عوامل جشنواره باشند 
زیرا به اندازه  کافی به فضای جشنواره، مجامع بین المللی و فضای 

مجازی توجه نکردند.
این کارگردان خاطرنشان کرد: بیشترین محتوا در این جشنواره 
»آموزشی« است و همیشه آموزش در کشور ما کمرنگ است و شاید 
می توان گفت در دولت های مختلف آموزش کلا موضوع و اولویت 
اول نبوده است. از طرفی دیگر ما با جشنواره ای روبه رو هستیم که 
مربوط به کودک است و هیچگاه صدای کودکان هم به جایی نرسیده 
است. پس عوامل جشنواره، موضوع آموزش و عدم قدرت کودکان، 

به مهجور ماندن این جشنواره کمک کرده است.
صفارزادگان در خصوص اینکه چگونه می توان این جشنواره را 
به روزهای موفقش بازگرداند، تصریح کرد: وظیفه ما که در عرصه 
کودک فعالیت جدی داریم این است که جدای از موضوع محتوای 

فیلم ها به جشنواره های مختلف اهمیت داده و آن را هدف کودکان 
قرار دهیم، شما به جشنواره فیلم کودک و نوجوان که هرساله برگزار 
می شود دقت کنید، این جشنواره با سرمایه گذاران فراوان و درگیر 
کردن کودکان و نوجوانــان و اهمیت دادن به فیلمســازان جوان 
توانسته مسیر موفقی را پشت سر بگذارد در حالی که جشنواره رشد 

خودشان را جدی نمی گیرند.
وی در مورد اکران فیلم »ببعی قهرمان« در جشــنواره رشد نیز 
گفت: فیلم »ببعی قهرمان« چون روی پرده سینما است قاعدتا نباید 
مورد استقبال قرار بگیرد مگر دانش آموزانی که به تماشای این فیلم 
دعوت بشوند، به همین دلیل حضور فیلم ما در جشنواره خیلی به 
چشم نمی آید. اگر ســال پیش فیلم ما به این جشنواره می رسید و 

برای اولین بار اکران می شد می توانست برای کودکان جذاب باشد.
یکی از مسائلی که همواره در برگزاری جشنواره ها اهمیت دارد 
صرف کردن هزینه های خوب برای دیده شدن جشنواره است که 
می تواند پای فیلم های خارجی به جشــنواره را هم باز کند که در 
کشور ما اغلب این مهم خیلی اتفاق نمی افتد و جشنواره رشد هم 
از این موضوع مستثنی نیســت و به نظر می رسد بودجه کم برای 

برگزاری این جشنواره در کم رمق شدنش بی تاثیر نبوده است.
مرتضی آتش زمــزم، کارگردان فیلم »دروغ هــای زیبا« که در 
جشنواره رشد امســال هم فیلمش اکران شــد در ارزیابی اش از 
روند برگزاری جشنواره فیلم رشــد، گفت: در مورد جشنواره فیلم 
رشد و کمرنگ شدن آن باید به چند نکته اشاره کرد، ابتدا موضوع 
»آموزش« است، به هرحال ما با جشــنواره ای روبه رو هستیم که 
موضوع آموزش و تربیت محور اصلی آن اســت، در اینجا باید به دو 
نکته اشاره کنم، ابتدا اینکه امر آموزش خودش در جامعه ما خیلی 
مورد توجه قرار نمی گیرد، از طرفی دیگر فیلمسازان ما در حوزه های 
مختلف هم به این موضوع توجه ندارند، حالا شما این دو عامل را در 
کنار هم بگذارید یعنی بی انگیزگی در امر آموزش و عدم ســاخت 
فیلم های آموزشی؛ آنگاه متوجه می شوید که دست اندرکاران فیلم 
رشد اگر بخواهند هم نمی توانند یک جشنواره پر رونق را برپا کنند.

این کارگردان با بیان اینکه اصل ماجرای کمرنگ شدن جشنواره 
رشد در چند سال گذشته نبودن فیلم آموزشی است، تصریح کرد: 
البته ممکن است این سوال پیش بیاید که این جشنواره هرساله با 
عنوان بین المللی برگزار می شود پس می توان فیلم های آموزشی 
خوب خارجی دریافت و اکران کــرد و فقط منتظر تولید فیلم های 
داخلی نباشیم، در اینجا باید به این نکته توجه داشته باشیم که در 
سینمای ایران وجود بخش بین الملل در جشنواره های مختلف یک 
شوخی است، در هر رده سنی و جشنواره ای بخش بین الملل فقط 
یک دکور است و اصلا جشنواره بین المللی وجود ندارد و این امر در 
همه جشنواره ها اعم از کودک و نوجوان، فیلم فجر، رشد و... به یک 

شکل است.
وی افزود: سینما ما در بخش بین الملل دیگر این اعتبار را از دست 
داده و تا این  سینما احیا نشــود نمی توانیم روی بخش بین الملل 
جشنواره حرف بزنیم. البته بخشی از این اعتبار از دست رفته به خاطر 
این است که به سراغ ساخت فیلم های تجاری رفتیم و این آسیب 
جدی به ما زده است و اصل ماجرا فراموش شده است. ضمنا فیلم های 
اجتماعی ما هم در خارج از کشور خیلی اقبالی ندارد و وقتی سینما 
به این سمت حرکت کند فیلمســازان خوب هم کمرنگ خواهند 
شد. این کارگردان ابراز کرد: جدای از فضای فیلمسازی چگونگی 
برگزاری یک جشنواره هم در جذب مخاطب خارجی تاثیر دارد. برای 
مثال در سه سال گذشته عربستان »جشنواره فیلم دریای سرخ« را 
برگزار کرده است و همه دنیا اعم از سینمای هالیوود و بالیوود را به 
سمت خود جذب کرده است و با این کار تلاش می کند برای خود 
هویت سازی و میراث نداشته درست کند. پس برای موفقیت بخش 

بین الملل باید پول خرج کرد.
آتش زمزم تاکید کرد: یک  زمانی بخش بین الملل فیلم  فجر روند 
خوبی داشت و با هزینه خوب پای خارجی ها را به جشنواره باز کرد اما 
در یک برهه ای سیاست گذاری به این سمت پیش رفت که چرا باید 
برای این جشنواره پول خرج کنیم و آن وقت بود که این جشنواره 

هم افول کرد./ ایسنا
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 گفت وگو با گلعلی بابایی دبیر علمی
 دوره گذشته »جایزه جلال«

 گرایش سیاسی 
 بر انتخاب آثار برگزیده 

 تاثیرگذار است

پنجاه وچهارمین دوره جشنواره بین المللی فیلم 
رشد از 1 تا 4 دی ماه درحالی برگزار شد که طبق 
اذعان صاحب نظران نتوانست رونق سال های دور 
خود را داشته باشد، در حالیکه این جشنواره قدیمی ترین جشنواره 
در حوزه سینما است که از سال 134۲ کار خود را آغاز کرده است، 
اما به نظر می رسد این جشنواره پس از نیم قرن تجربه نه تنها رشد 
نکرده بلکه افول هم داشته است و در چند دوره گذشته کیفیت خود 

را از دست داده و از اهداف بلند خود فاصله گرفته است.
در همین راستا حسین صفارزادگان کارگردان انیمیشن »ببعی 
قهرمان« که فیلمش در این جشــنواره اکران شده است در مورد 
وضعیت جشــنواره فیلم رشــد گفت: بنده از بچگی یاد دارم که 
جشنواره فیلم رشــد مهم و خیلی فعال بود. در اصل این جشنواره 
همانطور که از اسمش هم مشخص است در میان دانش آموزان مهم 

بود و مدارس در آن بسیار فعال بودند.
وی ادامه داد: این جشنواره عنوان مهمی چون »فیلم های علمی، 
آموزشی و تربیتی رشــد« را به دوش می کشد که به نظرم اهمیت 
زیادی دارد اما متاسفانه در چند ســال اخیر قدری این جشنواره 
کمرنگ شده است که دلیل آن هم می تواند عوامل جشنواره باشند 
زیرا به اندازه  کافی به فضای جشنواره، مجامع بین المللی و فضای 

مجازی توجه نکردند.
این کارگردان خاطرنشان کرد: بیشترین محتوا در این جشنواره 
»آموزشی« است و همیشه آموزش در کشور ما کمرنگ است و شاید 
می توان گفت در دولت های مختلف آموزش کلا موضوع و اولویت 
اول نبوده است. از طرفی دیگر ما با جشنواره ای روبه رو هستیم که 
مربوط به کودک است و هیچگاه صدای کودکان هم به جایی نرسیده 
است. پس عوامل جشنواره، موضوع آموزش و عدم قدرت کودکان، 

به مهجور ماندن این جشنواره کمک کرده است.
صفارزادگان در خصوص اینکه چگونه می توان این جشنواره را 
به روزهای موفقش بازگرداند، تصریح کرد: وظیفه ما که در عرصه 
کودک فعالیت جدی داریم این است که جدای از موضوع محتوای 

فیلم ها به جشنواره های مختلف اهمیت داده و آن را هدف کودکان 
قرار دهیم، شما به جشنواره فیلم کودک و نوجوان که هرساله برگزار 
می شود دقت کنید، این جشنواره با سرمایه گذاران فراوان و درگیر 
کردن کودکان و نوجوانــان و اهمیت دادن به فیلمســازان جوان 
توانسته مسیر موفقی را پشت سر بگذارد در حالی که جشنواره رشد 

خودشان را جدی نمی گیرند.
وی در مورد اکران فیلم »ببعی قهرمان« در جشــنواره رشد نیز 
گفت: فیلم »ببعی قهرمان« چون روی پرده سینما است قاعدتا نباید 
مورد استقبال قرار بگیرد مگر دانش آموزانی که به تماشای این فیلم 
دعوت بشوند، به همین دلیل حضور فیلم ما در جشنواره خیلی به 
چشم نمی آید. اگر ســال پیش فیلم ما به این جشنواره می رسید و 

برای اولین بار اکران می شد می توانست برای کودکان جذاب باشد.
یکی از مسائلی که همواره در برگزاری جشنواره ها اهمیت دارد 
صرف کردن هزینه های خوب برای دیده شدن جشنواره است که 
می تواند پای فیلم های خارجی به جشــنواره را هم باز کند که در 
کشور ما اغلب این مهم خیلی اتفاق نمی افتد و جشنواره رشد هم 
از این موضوع مستثنی نیســت و به نظر می رسد بودجه کم برای 

برگزاری این جشنواره در کم رمق شدنش بی تاثیر نبوده است.
مرتضی آتش زمــزم، کارگردان فیلم »دروغ هــای زیبا« که در 
جشنواره رشد امســال هم فیلمش اکران شــد در ارزیابی اش از 
روند برگزاری جشنواره فیلم رشــد، گفت: در مورد جشنواره فیلم 
رشد و کمرنگ شدن آن باید به چند نکته اشاره کرد، ابتدا موضوع 
»آموزش« است، به هرحال ما با جشــنواره ای روبه رو هستیم که 
موضوع آموزش و تربیت محور اصلی آن اســت، در اینجا باید به دو 
نکته اشاره کنم، ابتدا اینکه امر آموزش خودش در جامعه ما خیلی 
مورد توجه قرار نمی گیرد، از طرفی دیگر فیلمسازان ما در حوزه های 
مختلف هم به این موضوع توجه ندارند، حالا شما این دو عامل را در 
کنار هم بگذارید یعنی بی انگیزگی در امر آموزش و عدم ســاخت 
فیلم های آموزشی؛ آنگاه متوجه می شوید که دست اندرکاران فیلم 
رشد اگر بخواهند هم نمی توانند یک جشنواره پر رونق را برپا کنند.

این کارگردان با بیان اینکه اصل ماجرای کمرنگ شدن جشنواره 
رشد در چند سال گذشته نبودن فیلم آموزشی است، تصریح کرد: 
البته ممکن است این سوال پیش بیاید که این جشنواره هرساله با 
عنوان بین المللی برگزار می شود پس می توان فیلم های آموزشی 
خوب خارجی دریافت و اکران کــرد و فقط منتظر تولید فیلم های 
داخلی نباشیم، در اینجا باید به این نکته توجه داشته باشیم که در 
سینمای ایران وجود بخش بین الملل در جشنواره های مختلف یک 
شوخی است، در هر رده سنی و جشنواره ای بخش بین الملل فقط 
یک دکور است و اصلا جشنواره بین المللی وجود ندارد و این امر در 
همه جشنواره ها اعم از کودک و نوجوان، فیلم فجر، رشد و... به یک 

شکل است.
وی افزود: سینما ما در بخش بین الملل دیگر این اعتبار را از دست 
داده و تا این  سینما احیا نشــود نمی توانیم روی بخش بین الملل 
جشنواره حرف بزنیم. البته بخشی از این اعتبار از دست رفته به خاطر 
این است که به سراغ ساخت فیلم های تجاری رفتیم و این آسیب 
جدی به ما زده است و اصل ماجرا فراموش شده است. ضمنا فیلم های 
اجتماعی ما هم در خارج از کشور خیلی اقبالی ندارد و وقتی سینما 
به این سمت حرکت کند فیلمســازان خوب هم کمرنگ خواهند 
شد. این کارگردان ابراز کرد: جدای از فضای فیلمسازی چگونگی 
برگزاری یک جشنواره هم در جذب مخاطب خارجی تاثیر دارد. برای 
مثال در سه سال گذشته عربستان »جشنواره فیلم دریای سرخ« را 
برگزار کرده است و همه دنیا اعم از سینمای هالیوود و بالیوود را به 
سمت خود جذب کرده است و با این کار تلاش می کند برای خود 
هویت سازی و میراث نداشته درست کند. پس برای موفقیت بخش 

بین الملل باید پول خرج کرد.
آتش زمزم تاکید کرد: یک  زمانی بخش بین الملل فیلم  فجر روند 
خوبی داشت و با هزینه خوب پای خارجی ها را به جشنواره باز کرد اما 
در یک برهه ای سیاست گذاری به این سمت پیش رفت که چرا باید 
برای این جشنواره پول خرج کنیم و آن وقت بود که این جشنواره 

هم افول کرد./ ایسنا

بااینکه صنعت سرگرمی از روزهای آغازین 
بستری برای رســوایی بوده است، اما چند 
ســال اخیر، رازهای ناگفته ای را برای مردم 
علنی کرده است. در این گزارش، به ادعاها و اتهامات نخواهیم 
پرداخت، بلکه به بهانه شــکایت بلیک لایولی از جاستین 
بالدونی، بازیگر و کارگردان فیلم »با ما به پایان می رسد« به 
دلیل آزار و اذیت جنسی در زمان ساخت این پروژه، به چند 
نمونه از پرونده های ثابت شده در دنیای سرگرمی می پردازیم.

هاروی واینستین: سقوط یک غول رسانه ای
واینســتین تا پیش از افشــای پرونده های متعدد می تو در سال 
۲017، از غول های هالیوود بود. دو نشریه نیویورک تایمز و نیویورکر در 
همین سال گزارشات متعددی از رفتارهای آزاردهنده واینستین علیه 
تعدادی زن را منتشر کردند. اما متهم شدن او در سال ۲0۲0، به این 
اتهامات، وجهه حقیقی داد و دیگر صحبت از ادعاهای مرسوم می تو در 
میان نبود. واینستین در دو دادگاه مختلف به آزار جنسی متهم شد و 
حتی منشی وی نیز جزو شاکیان بود. اتهامات زنان علیه این تهیه کننده 
یهودی، صرفا چند ادعا نبود، آن ها اســناد و مدارکی دال بر اداعاهای 
خود را به دادگاه آورده و شهادت هم دادند. در پایان او متهم به ۲3 سال 
حبس شد. بااینحال، حکم دادگاه نیویورک به علت تخلف دادستانی، 
بازگردانده شد؛ اما دادستان نیویورک وعده داده است که دوباره این 

پرونده را به جریان خواهد انداخت.

بیل کازبی: دروغی به نام »پدر آمریکا«
برخی از مردم آمریکا و به ویژه سیاه پوستان، کازبی)کمدین، بازیگر 
و کارگردان آمریکایی( را برای دهه ها می پرستیدند، اما او در پایان به 
سمبل خیانت تبدیل شد. آندریا کانستند کارمند سابق دانشگاه تمپل، 
شاکی اصلی پرونده ای بود که بالاخره این مرد را بر زمین زد و کازبی در 
نهایت در سال ۲01۸ محکوم شد. کازبی متهم به دادن مخدر و تجاوز 

به کانستند در سال ۲004 شد و به 3 تا 10 سال حبس محکوم شد.
مسئله ای که پرونده کازبی را مهم تر کرد، جلو آمدن ۶0 زن دیگر بود. 
اما شواهد و مدارک کانستند به قدری محکم بود که کازبی نتوانست از 

زیر آن ها فرار کند. تفاوت اصلی پرونده کازبی با واینستین، یک بیداری 
فرهنگی بود. او برای دهه ها مظهر خانواده دوستی و ارزش های سنتی 
بود. بسیاری از هواداران وی، این حقایق را به منزله خیانت به خودشان 

نیز قلمداد می کنند.

امبر هرد: معصومیت از دست رفته
تمامی شاکیان می تو، زنان نیســتند؛ بلکه مردان نیز گاها قربانی 

ادعاهای دروغین قرار می گیرند.
بازیگر فیلم »آکوامــن« پس از موفقیت فیلم اول، بر آن شــد تا با 
جانی دپ، شوهر سابق خود تسویه حساب کند. او در سال ۲01۸ یک 
یادداشت برای روزنامه واشنگتن پست نوشت و دپ را محکوم به آزار و 

اذیت جنسی و فیزیکی کرد.
باتوجه به داغ بودن بحث می تو و پرونده های واینســتین و کازبی، 
هالیوود اقدامات پیشگیرانه ای را انجام داد و دپ را از صحنه روزگار محو 
کرد. دپ، از دو بلاکباســتر بزرگ »جانوران شگفت انگیز« و »دزدان 
دریایی کارائیب« اخراج شــد و برخی از قراردادهــای او با برندها نیز 
کنسل شد. اما دپ در سال ۲0۲۲ از هرد شکایت کرد و پروسه دادگاه 
به یکی از پرمخاطب ترین رویدادهای غیرورزشی سال تبدیل شد. اکثر 
رسانه های جریان اصلی در جریان دادگاه، طرف امبر هرد را می گرفتند، 
اما مردم آمریکا، زیر پرچم دپ صف کشیده بودند. در نهایت دپ برنده 

اصلی پرونده شد و توانست آبروی خود را احیا کند.

آزیا آرجنتو: رهبر جنبش می تو، می تو شد
در سوی کمتر پرداخته شــده جنبش می تو، ماجرای آزیا آرجنتو 
قرار دارد. این بازیگر زن ایتالیایی یک از سمبل های این جنبش در این 
کشور بود، اما اتهامی در سال ۲01۸، او را در رده خاطیان قرار داد. این 

خانم به یک بازیگر پسر 17 ساله، تجاوز کرده بود.
نیویورک تایمز در گزارشــی اعلام کرد که آرجنتو در نهایت 3۸0 

هزار دلار به قربانی خود غرامت پرداخت کرد.
مظهر می تو در ابتدای کار این اتهامات را انــکار کرد، اما وقتی که 

پیام ها و عکس های شخصی بیرون آمد، ماجرا تغییر کرد.
پرونده این بازیگر، لرزه  ای را بر جان جنبش می تو انداخت. تعدادی 

از صاحب نظران نگرانند که چنین اتفاقاتی، صداقت ادعاهای دیگر زنان 
را زیر سوال می برد. همانطوری که در دادگاه امبر هرد نیز مشاهده شد.

دیدی: امپراتور صنعت موسیقی، دلال جنسی شد
دیدی، یکی از قدرتمندترین چهره های موسیقی رپ در آمریکا بود. 
جمع بیشماری از سلبریتی ها اعم از جاستین بیبر؛ کانیه وست؛ مرایا 
کری؛ دریک؛ خاندان کارداشیان ها؛ آشر؛ جنیفر لوپز؛ جی زی؛ بیانسه؛ 
کاردی بی؛ ادریس البا؛ جنت جکســون؛ کوین هارت؛ ویل اسمیت؛ 
بروس ویلیس؛ دِمی مور؛ لئونارد دیکاپریو؛ لبرون جیمز؛ دیوید بکهام؛ 

شاهزاده هری در محفل های این فرد حضور داشته اند.
جی زی در این میان، جزو متهمان نیز قرار گرفت. یک دختر گفته 
است که شوهر بیانســه و برخی دیگر، هنگامی که او زیر سن قانونی 
بوده، با او ارتباط جنسی زوری داشته اند. برخی از پرونده های دیدی، 
به نتیجه رسیده اند، اما بزرگترین اتهامات هنوز در جریان است. 1۲0 
نفر دیگر نیز در اکتبر ۲0۲4 از غول صنعت موســیقی شکایت کردند 

و تعدادی نیز می گویند که حین وقوع جرم، زیر سن قانونی بوده اند.
دیدی مشــهور به برگزاری پارتی های پرزرق و بــرق بود و حتی 
سیاست مداران نیز به مهمانی های او می آمدند. ماجرای این رپر، بسیار 
جدی تر از پرونده های دیگران است؛ معلوم نیست که در پایان پای کدام 
سلبریتی های دیگر نیز گیر باشــد. برخی از کسانی که در محفل های 
خصوصی تر وی حضور داشــته اند می گویند که دیدی در کار دلالی 

جنسی نیز بوده تا از افراد مشهور بتواند آتو جمع کند.

نمونه دیگری از می تو برعکس: مدیر برنامه خوانندگان
دبرا انتنی مدیر برنامه خوانندگان مشهوری نظیر تونی برکستون 
نیز پیش از دیدی، یک شوک به صنعت موسیقی وارد کرد. این خانم 
در دادگاه متهم شد که اگر خوانندگان و کارمندان مرد، با پیشنهادات 
جنسی او موافقت نمی کردند، تهدید می کرده است که آینده آنان را 
نابود خواهد کرد. این پرونده ها و نمونه های دیگر نشــان می دهد که 
صنعت سرگرمی، آن آرمان شهری که سعی دارد از خود در جشن های 
اهدای جوایز نشان دهد، نیست. مسئله دیگر این است که آزار و اذیت 

جنسی، جنسیت ندارد و همه می توانند خاطی باشند.

صاحب امتیاز: موسسه فرهنگی هنری صاد 
مدیر مسئول و سردبیر: محمدرضا شفیعی 
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